
Víte, kde skončil Šebestián?
Historii sochy svatého a parčí-
ku u Dolní brány přibližuje his-
torik Martin Štindl.

Jak se město mění
Představujeme vám městské 
projekty, které už běží a nebo 
brzy budou.

Září patřilo manévrům
Roku 1909 město nebývale 
ožilo. Sjeli se sem dva císaři 
a tisíce vojáků.

Z hráče na post trenéra
Jan Šimáček teď s fotbalo-
vým prvním týmem nepro-
žívá zrovna nejlepší časy.
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PRVNÍ ČÍSLO VELKOMEZIŘÍČSKA 
VYŠLO V SOBOTU 1. března 1919.

Milí spoluobčané,
uběhl rok od chvíle, kdy jsem byl zvolen do velkomeziříčského zastupitelstva a později 
získal důvěru také jako místostarosta. Rozhodnutí „jít do politiky“ jsem během dvanácti 
uplynulých měsíců ani na chvíli nelitoval. Neustále se seznamuji s novými věcmi a skvě-
lými lidmi, mám možnost přispívat k chodu i rozvoji našeho města. Vážím si práce všech, 
kteří na tom se mnou a s námi spolupracují. Také děkuji lidem, kteří nám vyjadřují podpo-
ru nebo nás zahrnují nápady a připomínkami.

Rád bych vyzdvihnul jednu změnu, která se od loňských voleb udála. Jde o politickou 
kulturu. Zastupitelé spolu více mluví. Debaty na zastupitelstvu pak probíhají o poznání 
slušněji, klidněji a věcněji, než bylo zvykem v předchozím volebním období. A to je skvělé!

To však neznamená, že bychom se nudili a hlasovali jako automaty. Z posledního za-
sedání zmíním dva body, u kterých proběhly důležité diskuze.

První bod se týkal druhé fáze výměny veřejného osvětlení. Zastupitel Jan Oulehla na-
vrhl odložení záměru, protože vyvstávaly otázky ohledně barvy osvětlení. Velmi zjed-
nodušeně: zatímco elektrikářské normy jsou poměrně benevolentní a umožňují použití 
teplého bílého světla, podle nejnovějších vědeckých poznatků je pro lidské oko, psychi-
ku i životní prostředí výrazně lepší barva oranžová. Po ověření všech faktů směřujeme 
k tomu, že i za cenu mírného pozdržení a přepracování projektu budeme stará svítidla 
měnit za úsporné LED s oranžovým odstínem. Je to dobře, protože změna kdykoliv poz-
ději by byla výrazně komplikovanější.

Druhým diskutovaným bodem byl kulturní grant – podpora nezávislých kulturních 
akcí, koncertů, výstav, divadel, publikací o městě a dalších. Rada města doporučovala 
o třetinu navýšit prostředky grantu oproti předešlému roku, což se setkalo s nesouhla-
sem části zastupitelů. Přesto po vyjasnění postojů během krátké diskuze bylo rozhod-
nuto o navýšení. Jsem za to rád, protože rozmanitost kulturního dění hraje důležitou roli 
při rozhodování lidí o tom, na kterém místě budou žít.

Věřím, že klidnější politická diskuze vytváří lepší atmosféru třeba i pro zapojení dobro-
volníků a veřejnosti do akcí města. Konkrétně se to během září podařilo dvakrát, a to při 
rekonstrukci zimního stadionu a u nové synagogy. Za zimním stadionem proběhla brigá-
da na vydláždění rozcvičovací plochy a kolem synagogy dobrovolníci pomohli s úklidem 
přilehlého pozemku, odvozem suti a prořezávkou náletových dřevin. Další podobná pří-
ležitost přiložit ruku k dílu přijde ve středu 25. října v 15 hodin. V parčíku u sv. Šebestiána 
se budou sázet cibuloviny.

Děkuji všem, kdo pomáhají!

Martin Kaman
místostarosta



ZPRÁVY www.velkomeziricsko.cz 3

INFORMAČNÍ CENTRUM VYSTŘÍDÁ POHŘEBNÍ SLUŽBU
Nové prostory pro turistické informač-
ní centrum a pohřební službu ve Velkém 
Meziříčí bude řešit architektonická studie.

Město plánuje přestěhovat turistic-
ké informační centrum místo pohřební 
služby do budovy pod radnicí na náměs-
tí. Pohřební služba se má přesunout na 
Hornoměstskou ulici do bývalého ho-

dinářství Ryant. Možnosti a potřebné 
úpravy navrhne studie, kterou vypracuje 
architekt Jan Skoumal.

Architektonická studie nových prostor 
pro TIC bude obsahovat dispoziční úpra-
vy objektu, studii interiéru, návrh výklad-
ce, úpravy průchodu k řece včetně řešení 
vnitrobloků a odhad nákladů na realizaci. 

Součástí je i zajištění vydání závazného 
stanoviska památkářů.

Architektonická studie nových prostor 
pro pohřební službu bude obsahovat dis-
poziční úpravy objektu, studii interiéru 
a odhad nákladů na realizaci. Cena za obě 
studie je 175 000 korun.

Martina Strnadová

OTEVŘENÍ ZIMNÍHO STADIONU VIDĚLY PLNÉ OCHOZY
Rekonstrukce zimního stadionu, která trvala několik měsíců, 
dospěla k svému konci. Nové ozvučení, vzduchotechnika, akus-
tické panely, střídačky a trestné lavice, a především nová ledová 
plocha, to vše mohli obdivovat hokejoví fanoušci při prvním do-
mácím mistrovském utkání HHK Velké Meziříčí v sobotu 30. září.
Ještě než se hokejisté pustili do bojů o ligové body, došlo k slav-

nostnímu okamžiku, kdy starosta města Alexandros Kamina-
ras spolu s dalšími vzácnými hosty přestřihl pásku a symbo-
licky tak předal zimní stadion k užívání. Starosta se také ujal 
vhození prvního buly. A pak už zaduněly mantinely a začal ho-
kejový mač.

Petr Chňoupek
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Začněme tím, že se prostor před Dolnoměstskou branou 
a zbytkem městských hradeb jmenuje po patronovi střel-
ců, hrnčířů či obchodníků s kovovým zbožím, svatém 

Šebestiánu. Ten za svého života býval důstojníkem tělesné 
stráže císaře Diokleciána, ale pro pomoc křesťanským souvěr-
cům skončil jako mučedník prostřílený smrtícími šípy. Zda si ho 
naši předci vybrali jako ochránce zmíněných řemesel nebo jako 
strážce města před další morovou nákazou, už bohužel neví-
me. Jisté však je, že mu v Meziříčí nechali během první poloviny 
18. století postavit sochu.

Šlo o drobnější, asi 120 cm vysokou, plastiku na relativně, 
zhruba 2,5 m, vysokém žulovém sloupu. Zřejmě pro výškový 
nepoměr podstavce a sochy býval světec přivázaný ke stromu 
a probodaný šípy označován zdrobněle jako „Šebestiánek“. Oč 
skromnější byly jeho rozměry, o to vykazoval vyšší umělecké 
hodnoty. Pocházel totiž pravděpodobně ze sochařské dílny ro-
diny Jelínků, jejíž příslušníci působili tou dobou na meziříčském 
a budišovském panství.

Osud sochy byl v doslovném i v přeneseném slova smyslu 
pohnutý. Původně tvořila ozdobu soutoku a stávala mezi mos-

tem přes Oslavu a štítem dnes již zbořeného domu č. p. 132, 
zvaného U Hradeckých. Majitelem tohoto domu býval v letech 
1803–1816 kovářský mistr Tomáš Krejzlík, který sochu v květ-
nu roku 1812 opravil a k péči o ni se snažil zavázat také svoje 
dědice. Ceněnou skulpturu zároveň přemístil blíže k Dolní brá-
ně až na samý okraj tehdejší císařské silnice. Starostlivý mece-
náš však nesporně exponovanější polohou svému uctívanému 
patronu příliš neprospěl.

Další vývoj totiž ukázal, že na novém místě hrozí sv. Šebes-
tiánu nejenom povětrnostní vlivy, ale také narůstající doprava. 
To už se psala léta 1940–1942, kdy zvětralá a nevhodně umís-
těná socha skončila v restaurátorském ateliéru Jiřího Marka. 
Z něho měla putovat rovnou do sbírek velkomeziříčského mu-
zea, ale navzdory doporučením se 30. září 1944 vrátila znovu 
do frekventovaného prostoru před hradbami. Vzhledem k nově 
zprovozněné jednosměrné komunikaci od mostu přímo do No-
vosad však stanula v těsném sousedství domu č. p. 117 klem-
pířského mistra Antonína Šebka.

Historicky třetí pozice se baroknímu mučedníkovi stala 
osudnou. V sobotu 1. února 1947 pokrývalo přilehlou vozov-
ku k Novosadům náledí. Projíždějící nákladní vůz holandské 

O Šebestiánském náměstí mluví v posledních mě-
sících představitelé města, architekti i novináři. Jde 
o urputnou snahu navrhnout malému městu dru-
hé náměstí nebo o respekt k tradici? A kdo vlastně 
dnešnímu bezejmennému prostoru dal tak honosné 
jméno? Na tyto otázky nám odpoví celkem zajímavá 
historie, kterou jsme už téměř zapomněli…

MEZIŘÍČSKÝ ŠEBESTIÁN
A JEHO „NÁMĚSTÍ“ MARTIN ŠTINDL

Foto Moravský zemský archiv
a Muzeum Velké Meziříčí

Socha sv. Šebestiána při bourání domu č. p. 130 v květnu 1942

Hlavičkový papír společnosti Van Gend & Loos
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dopravní firmy Van Gend & Loos 
na ní dostal smyk a jeho řidič Jo-
hannes Gerbrands už nezvládl 
rozjetý kolos zastavit. Čelní náraz 
do žulového podstavce se svět-
cem znamenal nejen proraženou 
zeď obytného domu č. p. 117, ale 
především přeražený nosný sloup 
a naprosto roztříštěnou plastiku, 
kterou už nebylo možné opravit. 
Holandská dopravní společnost 
uhradila dílčí odškodné, ale mezi-
říčský Šebestián zmizel definitivně 
z povrchu zemského a postupně 
i z naší paměti.

Nicméně zhruba dvě století exi-
stence výrazného sochařského 
díla se stačila promítnout také do 
místního názvosloví. Trojúhelníko-
vitému prostranství mezi řekami 
Oslavou a Balinkou, kde s oblibou 
zastavovaly vozy kočovných ko-
mediantů, se začalo díky soše ří-
kat šebestiánský „plácek“ nebo 
také „náměstíčko“. Ze vzpomínek 
trafikanta Františka Příhody (nar. 
1884) či písmáka Rudolfa Dočka-
la (1876–1960) lze pak soudit, že 
tento název nejpozději v 19. sto-
letí převrstvil i starší pojmenování 

„Smetliště“ (1557). Do kategorie 
oficiálního uličního pojmenování 
však lidový název nikdy nevstoupil, 
neboť přilehlé domy č. p. 129–132 
do roku 1942 úředně náležely ke 
čtvrti Dolní město a poté k ulici 
Novosady. Každopádně po více než 
sedmdesátileté odmlce lze návrat 
jednoho z tradičních pojmenová-
ní pro část našeho města přivítat 
a spolu s ním se těšit nadějí, že by 
se tu časem mohlo objevit i výtvar-
né dílo k poctě svatého Šebestiána!

SPOLEČNĚ 
ZKRÁŠLÍME 
MĚSTO
Ve středu 25. října 
v 15 hodin budeme sá-
zet cibuloviny na Šebes-
tiánském náměstíčku. 
Přijďte se podívat, nejlé-
pe i s dětmi, a nebo nám 
můžete pomoci. Každá 
ruka je vítaná.

Policejní nákres dopravní nehody z února 1947
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Náměstí sv. Šebestiána je přirozené prostranství mezi pozůstatky městského opevnění s bránou a soutokem našich řek. 
Jeho postupná obnova a kultivace začala tím, že jsme vyřešili přerostlou džungli stromů a keřů, která zakrývala hradby 
i baštu a tvořila spíš úkryt pro jevy, které ve městě nechceme, než nějakou ozdobu.
Vznikl prosvětlený odpočinkový parčík, který poskytuje nejen útočiště kolemjdoucím, ale hlavně zdůrazňuje a podtrhuje 
nevšední pohled na jednu z nejstarších dominant našeho centra. Dojem také posílí promyšlené kombinované/souběžné 
osvětlení hradeb i laviček.

Naše městská knihovna sídlí v bývalé školce. Budova byla sice upravena pro potřeby knihovny, ale už dávno přestala jejím 
potřebám stačit.
Celková rekonstrukce a hlavně přístavba domu umožní nejenom pohodlnější provoz pro více čtenářů, ale i jednodušší za-
cházení se samotnými knihami. Budova se rozšíří do zahrady, a vznikne tak víc místa pro čtenáře. Přibude také multifunkč-
ní malý sál pro akce, které už dnes knihovna pořádá – čtení, programy pro školáky či malá divadla.
Úpravou projde také zahrada, kde vznikne další prostor pro veřejná setkávání, a v neposlední řadě dostane celá knihovna 
nový kabát – vzhled. Naše knihovna zkrátka bude hezčí, větší a pohodlnější. Už proto, že dávno není pouze místem půjčo-
vání knih, ale skutečným komunitním centrem, tedy místem setkávání.

REKONSTRUKCE A PŘÍSTAVBA MĚSTSKÉ KNIHOVNY

ŠEBESTIÁNSKÉ NÁMĚSTÍ 

autor návrhu:
UYO architekti s.r.o.

autorka návrhu:
Ing. arch. Tereza Axmanová

PETROS MARTAKIDIS
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REKONSTRUKCE NÁMĚSTÍ A PŘILEHLÝCH ULIC
Po dlouhých letech otálení začínáme s celkovou opravou neboli rekonstrukcí Náměstí a okolních ulic. Všichni víme, že tento velký 
zásah do podoby centra už nezbytně potřebujeme – už proto, že téměř všechna infrastruktura pod povrchem je dávno zastaralá 
a za hranicí životnosti.
Návrh počítá s tím, že naše nové centrum města bude hodně podobné tomu, na které jsme zvyklí – jen bude všechno nové 
a mnohem hezčí. Asi největší změnou bude daleko méně parkujících aut přímo na náměstí, které tak přestane připomínat par-
koviště u obchodního centra. Náměstí se stane pěší zónou, kde bude na prvním místě chodec. Přitom ale zůstane možnost 
parkování zachována – v ulicích Radnická a Komenského, a také v areálu Svitu. Návrh zároveň počítá s tím, že areál Svitu bude 
s náměstím propojený pro chodce.
Náměstí v novém kabátě bude velmi příjemným místem pro naše setkávání a kulturní akce, kterých neustále přibývá. Je zde 
místo pro stánky, trhy, kulturní představení i zahrádky kaváren a restaurací. Lípy, na které jsme tak pyšní, zůstanou na svém 
místě a navíc do celého centra přibudou desítky dalších stromů. Na velké ploše před radnicí budou mlžítka a trysky pro radost 
dětí i osvěžení nás všech. Obě dominanty, tedy radnice a kostel, získají nové nasvícení.
Dlažba a obecně prostorové uspořádání centra oddělí místa pro auta, místa pro lidi i reprezentační místo před radnicí.
Celková rekonstrukce Náměstí a okolních ulic tak připraví naše úžasné centrum na to, k čemu má skutečně sloužit – na naše 
setkávání a sdílení společných zážitků, na skutečný život ve městě.

autoři návrhu:
Ing. arch. Linda Obršálová 
Ing. arch. Filip Musálek
Ing. et Ing. arch. David Mikulášek
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SYNAGOGA PROKOUKLA
V synagoze bylo ve středu 13. září živo. Sešla se tu asi třicítka 
brigádníků, kteří uklidili nepořádek a vyčistili prostory kolem ní. 
Mimo ně se během celého odpoledne trousili zájemci dychtiví 
prozkoumat interiér budovy odspodu až nahoru.

Dobrovolníci vyhrabali trávník, zametli schody a ostatní pev-
né plochy, prořezali keře, odstranili ploty, přetřeli vrata, vysbírali 
odpadky a vše naložili do připraveného kontejneru. Až do večera 
měli co dělat. V odvážení větví a velkých věcí i v úpravě prostoru 
pokračovali pracovníci technických služeb v dalších dnech.

Řada lidí přišla i na prohlídku synagogy. Někteří nebyli v bu-
dově poprvé, ale zcela prázdnou, bez regálů a hromady věcí, 
ji dosud neviděl nikdo. Navíc mohli nahlédnout do všech jejích 

skrytých zákoutí. Většina lidí obdivovala dřevěný strop. „Celý 
prostor je nádherný. Určitě si zasluhuje něco lepšího než pro-
dejnu levného zboží,“ řekla jedna z návštěvnic. „Na tom se snad 
shodnou všichni místní,“ dodala.

Kdo synagogu navštívit chtěl a ve středu mu to nevyšlo, 
bude mít brzy další příležitost. Připravují se totiž první menší 
akce pro veřejnost. „Historik Michal Stehlík tu bude 18. října 
natáčet populární podcast Přepište dějiny, bude i přednáška,“ 
uvedl starosta Alexandros Kaminaras. Následovat bude cha-
ritativní sekáč a o výstavu svých výtvarných prací v interiéru 
synagogy mají zájem i studenti gymnázia.

Martina Strnadová

ZÁJEMCI O MĚSTSKÝ STAVEBNÍ 
POZEMEK SE SEŠLI NA HLINIŠTÍCH
Komentovaná procházka novou rezidenční lokalitou na Hliništích při-
nesla účastníkům informace o tom, jak budou vypadat a fungovat 
první dvě obytné ulice ve Velkém Meziříčí.

Ulice s jedenadvaceti novými stavebními 
pozemky si prohlédli zejména zájem-
ci o jejich koupi. Dost možná je to totiž 
poslední lokalita pro výstavbu rodinných 
domů. Od vedení města, pracovníků 
radnice a zejména architektky se lidé 
dozvěděli potřebné informace o životě 
v obytné zóně, o pravidlech výstavby, 
výsadbě zeleně i o plánovaném rozvoji 
lokality do budoucna.

Lidé se zajímali o parkovací místa 
i o to, jak moc je daná pravidla výstavby 
omezí. „Není to nic strašného, žádné ty-
pizované domky. Jde jen o to, aby to tady 
dobře vypadalo, lidem se tu dobře žilo 
a jeden druhého svou stavbou nijak neo-
mezoval,“ ujistila architektka Eva Uchy-
tilová. Padl dotaz i na cenu pozemků. „Tu 
rozhodne zastupitelstvo města na svém 
jednání 24. října. Nepůjde o jednotnou 
cenu za metr čtvereční, ale každý poze-
mek bude mít svou unikátní cenu,“ uvedl 
starosta Alexandros Kaminaras.

Zájemci o stavební pozemek mo-
hou kontaktovat starostu na adrese 
kaminaras@velkemezirici.cz.

Martina Strnadová
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NA ROZKOŠI UBYLY LAVIČKY, PARČÍK PROJDE ÚPRAVOU
Obyvatelé a podnikatelé z Rozkoše si stěžují na narušování ve-
řejného pořádku v parčíku. Rada města věc začala neprodleně 
řešit a na své nejbližší pochůzce vyrazila zmiňovanou lokali-
tu obhlédnout. Výsledkem byl návrh okamžitého opatření pro 
zlepšení situace a do budoucna i celkové řešení lokality.

„Jsme již druhým rokem nepřetržitě obtěžováni místní sku-
pinou lidí, kteří v parku tráví většinu svého času,“ píší obyvate-
lé a podnikatelé ve stížnosti adresované vedení města s tím, 
že výtržníci v parčíku popíjejí alkohol, užívají drogy, pouštějí 
nahlas hudbu, vulgárně pokřikují na kolemjdoucí a dokonce tu 
souloží za bílého dne. „My, naše děti a ostatní občané se zde 
necítíme bezpečně,“ zdůrazňují ve stížnosti.

„Jde o bezdomovce. Chodíme je sem kontrolovat často 
a sledujeme je i přes kameru,“ potvrdil radním vedoucí stráž-

níků Jan Klikar a vysvětlil, že městská policie nemůže nic moc 
dělat. Pokuta v případě bezdomovců nic neřeší, protože je 
prakticky nevymahatelná. Stejně tak zákazy omezí pouze 
ostatní spořádané občany a bezdomovci je stejně dodržovat 
nebudou.

Radní na místě navrhli opatření. „V prvé řadě zredukujeme 
počet laviček v parčíku ze stávajících šesti na dvě,“ uvedl sta-
rosta Alexandros Kaminaras. To pracovníci technických služeb 
obratem provedli. Návazně bude celkové bezpečnější uspořá-
dání parčíku vyřešeno souběžně s rekonstrukcí náměstí.

Navíc už jsou ořezány i spodní větve javoru uprostřed parčí-
ku, aby měli strážníci přes oko kamery lepší přehled o lokalitě 
a v případě potřeby mohli zasáhnout.

Martina Strnadová

V GRANTECH MĚSTA BUDE V PŘÍŠTÍM ROCE VÍC PENĚZ
Do grantových programů města půjde 
v příštím roce víc peněz. Peníze pro Zdra-
vé město, sport, sociální oblast i kulturu 
schválili zastupitelé.

Zhruba o deset procent víc bude žada-
telům k dispozici ve všech grantech města. 
Grant na kulturu se zvedl dokonce o víc než 
třicet procent.

V grantovém programu Zdravé město 
Velké Meziříčí pro rok 2024 se zvýší částka 
pro žadatele z 90 000 na 100 000 korun. 
Dotace z něj získávají neziskové organiza-
ce na projekty podpory zdraví, ekologickou 
výchovu a vzdělávání, rozvoj pohybové 
výchovy, prevenci sociálně -patologických 
jevů dětí a mládeže, sociální problematiku, 
aktivní stárnutí a přednáškovou činnost.

Sportovci dostanou o 800 000 korun 
víc než loni, tedy celkem 8 500 000 ko-
run. Z toho je 5 500 000 dotace na činnost 
mládeže, 2 000 000 dotace na činnost do-
spělých a 1 000 000 na odměny trenérů 
mládeže. „Výraznou změnou oproti loň-
sku je vypuštění kritéria dle počtu soutě-
žící mládeže,“ vysvětlil rozdělování peněz 
sportovním oddílům předseda sportovní 
komise Petr Juda a dodal: „Nově bude 24 % 
podpory rozděleno dle soutěžní úrovně 
v kategorii dorostu a juniorů. Důvodem 
této změny je možnost oddílů zažádat 
o dotaci Můj klub pravidelně vyhlašovanou 
Národní sportovní agenturou.“

Grantový program pro poskytování do-
tací v sociální oblasti také rozdělí o deset 

procent vyšší částku než v roce 2023, a to 
bezmála 3 698 000 korun.

Kulturu město podpoří částkou 
1 000 000 korun, což je o 33 procent víc 
než loni. „Jde o podporu jakýchkoliv kultur-
ních aktivit – koncertů, výstav, tvořivých 
dílen, vzdělávacích akcí, vydávání publikací 
spojených s městem, umění hudební, dra-
matické, výtvarné. Všechno, co povznáší 
ducha, vytváří emoční vazbu k místu, kde 
žijeme, a hraje významnou roli v rozho-
dování lidí, zda na daném místě budou žít. 
Nechceme vytvářet konkurenci Jupiter 
clubu, ale doplnit jeho činnost okrajovými 
aktivitami,“ zdůvodnil místostarosta Mar-
tin Kaman.

Martina Strnadová

Obce budou spolufinancovat sociální služby v síti ORP Velké 
Meziříčí na základě smlouvy, kterou schválili zastupitelé na 
svém jednání v úterý 12. září. Konkrétně jde o příspěvek na te-
rénní pečovatelskou službu.

„Jde o smlouvu, díky níž by do systému terénní pečovatelské 
služby mohly z obcí mikroregionu přitéct až dva miliony korun. 
Terénní pečovatelská služba je nejdůležitější a nejrozsáhlej-
ší službou. Poskytují ji Sociální služby města Velké Meziříčí,“ 
uvedl místostarosta Martin Kaman. Služba pomáhá lidem se 
sníženou soběstačností z důvodu věku, chronického onemoc-
nění nebo zdravotního postižení. Zahrnuje pomoc při zvládání 
běžných úkonů péče o vlastní osobu, pomoc při osobní hygi-

eně, zajištění stravy, pomoc při zajištění chodu domácnosti 
a podobně.

Smlouvu, kterou nyní schválilo velkomeziříčské zastupitel-
stvo, budou postupně projednávat zastupitelstva všech obcí 
v ORP Velké Meziříčí tak, aby byla jejich rozhodnutí o zapojení 
do financování známa co nejdříve, město mohlo uzavřít smlou-
vy a poté připravit a vyhlásit Grantový program města Velké 
Meziříčí pro terénní pečovatelskou službu.

Spolufinancování sociální služby obcemi v síti ORP Velké Me-
ziříčí je pilotní projekt v Kraji Vysočina se zahájením od prvního 
ledna 2024. Postupně by mohl být zaveden na celém území kraje.

Martina Strnadová

AŽ 2 MILIONY KORUN NA TERÉNNÍ PEČOVATELSKOU 
SLUŽBU BY MOHLY PŘIJÍT OD OBCÍ MIKROREGIONU
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4. 9. 2023 v 9:05 se dostavil na služeb-
nu MP nálezce, který odevzdal dámskou 
peněženku a telefon nalezené na mostě 
v ulici Vrchovecká. Nález byl zadokumen-
tován a odevzdán na ztráty a nálezy.

7. 9. 2023 v 20:30 přijala hlídka oznámení 
od paní. Ta uvedla, že před jejím domem 
stojí černé vozidlo a ona se bojí, jestli jí 
někdo nechce ublížit. Hlídka se dostavila 
na místo a auto prověřila. Uvnitř se ni-
kdo nezdržoval. MP kontaktovala ozna-
movatelku s ubezpečením, že se nemusí 
bát, neboť vozidlo tam pouze parkuje.

20. 9. 2023 v 18:15 při běžné kontrole 
vestibulu nádraží ČD zjistila hlídka MP 
mladíka, který v uvedeném prostoru 
kouřil. Vzhledem k tomu, že v krátké 
minulosti byl mladík hlídkou za stejný 
přestupek již řešen domluvou, uložili mu 
tentokrát strážníci pokutu příkazem na 
místě ve výši více jak 1 000 korun.

21. 9. 2023 v 14:25 řešila hlídka případ. 
Oznamovatel uvedl, že se mu po zahradě 
pohybuje fena černého německého ov-
čáka. MP na místě provedla kontrolu na 
přítomnost čipu, která byla pozitivní. Při 
převozu volala majitelka psa, že se jí za-
běhla fena odpovídající popisu. Majitelka 
byla vyzvána, aby si pro ni přijela na slu-
žebnu. Po provedených úkonech strážníci 
vydali psa majitelce.

21. 9. 2023 nalezla hlídka MP svazek 
klíčů na autobusové zastávce v ulici So-
kolovská. Klíče byly předány na MÚ na 
ztráty a nálezy.

Za uvedené období strážníci odhalili 77 
dopravních přestupků. Jednalo se pře-
devším o porušení dopravního značení 
nejen v centru města, ale i v dalších lo-
kalitách Velkého Meziříčí, zejména o po-
rušení zákazu stání, zastavení, stání 
v křižovatkách, na silniční vegetaci, před 
vjezdem apod.

V Městysi Křižanov strážníci odhali-
li 386 dopravních přestupků, které se 
týkaly překročení nejvyšší dovolené 
rychlosti v místě, kde MP Velké Meziří-
čí provádí úsekové měření rychlosti na 
základě veřejnoprávní smlouvy. Veš-
keré přestupky jsou MP Velké Meziříčí 
oznamovány příslušnému správnímu 
orgánu k projednání.

STRÁŽNÍCI 
INFORMUJÍ

Od mateřské školy ke kulturnímu domu 
až k sádkám v Mostištích bude ob-
noveno veřejné osvětlení. Provede je 
společnost Union Grid, která vybuduje 

zemní kabelové vedení a osadí nové 
sloupy. Stavba bude hotová do konce 
října a bude stát víc než 690 000 korun.

-mars-

Daň z nemovitých věcí se ve Velkém Meziříčí nemění. Koeficient pro výpočet daně 
zůstává stejný jako dosud.

Podle nové obecně závazné vyhlášky o použití koeficientu pro výpočet daně 
z nemovitostí, kterou v září schválili zastupitelé, zůstává koeficient 1,0 u staveb-
ních pozemků, zdanitelných staveb i zdanitelných jednotek pro Lhotky, Kúsky, 
Dolní Radslavice, Hrbov, Svařenov, Olší nad Oslavou, Mostiště. U zdanitelných 
staveb a zdanitelných jednotek ve Velkém Meziříčí zůstává koeficient ve výši 1,5.

Nová obecně závazná vyhláška kopíruje dosavadní vyhlášku z roku 2000, jejíž 
platnost skončila.

Stavba obchodního centra s Lidlem 
naproti čerpací stanici MOL ve Velkém 
Meziříčí byla v září zahájena. S jejím 
dokončením a otevřením veřejnosti de-
veloper počítá ve druhé polovině roku 
2024.

Na plochu 4 500 metrů čtverečních 
se vejde obchodní centrum, zhruba 150 
parkovacích míst a zeleň kolem. Nej-
větší prodejní prostor o rozloze bez-
mála 1 700 m2 bude patřit Lidlu. Další-
mi nájemci budou skandinávský Jysk se 
sortimentem do domácnosti, německý 
řetězec Tedi nabízející nepotravinář-
ské zboží, Super zoo s chovatelskými 
potřebami, krmivy a živými zvířaty, 
tradiční česká drogerie Teta a konečně 

Traficon s tabákovými výrobky, tiskovi-
nami a loterijními službami.

Nové obchodní centrum na východ-
ním okraji Velkého Meziříčí vzniká jen 
asi 1,5 kilometru od stávajícího U Trži-
ště. Mnozí se pozastavují nad tím, zda 
už těch obchodů nebude ve zhruba de-
setitisícovém městě trochu moc. Toho 
se developer neobává. „Obchody, které 
jsou součástí našeho projektu, se ve 
Velkém Meziříčí nenacházejí. Věříme, 
že budou vítaným a místními obyvateli 
navštěvovaným doplněním komerční 
vybavenosti města,“ míní projektový 
specialista developerské skupiny Tra-
xial Group Martin Slavata.

Martina Strnadová

MOSTIŠTĚ BUDOU MÍT NOVÉ 
VEŘEJNÉ OSVĚTLENÍ

VE VELKÉM MEZIŘÍČÍ SE DAŇ 
Z NEMOVITOSTI NEMĚNÍ

LIDL SE MÁ OTEVŘÍT VE DRUHÉM 
POLOLETÍ ROKU 2024

-mars-
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ZPRÁVY
OD HASIČŮ

V sobotu 16. září 2023 po čtrnácté hodi-
ně zasahovaly jednotky profesionálních 
hasičů ze stanice ve Velkém Meziříčí 
a Třebíči společně s jednotkami dobro-
volných hasičů z Budišova a Budišova 
-Mihoukovic u požáru slámy v Budišově. 
Hasiči požár zlikvidovali pomocí dvou C 
proudů a dvou vysokotlakých proudů. 
Místo události následně předali majiteli 
a vrátili se zpět na své základny.

V úterý 19. září 2023 před desátou ho-
dinou zasahovala jednotka profesionál-
ních hasičů ze stanice ve Velkém Meziříčí 
u dopravní nehody motocyklu na 139. 
km dálnice D1 ve směru na Brno. Hasiči 
poskytli řidiči předlékařskou pomoc. Ná-
sledně ve spolupráci se zdravotníky zra-
něného transportovali do vrtulníku, pro-
vedli protipožární opatření na motocyklu 
a místo události technicky zabezpečili.

npor. Jiří Doležal,
velitel stanice Velké Meziříčí

V sobotu 2. září 2023 po šestnácté ho-
dině zasahovala jednotka profesionál-
ních hasičů ze stanice ve Velkém Meziříčí 
u dopravní nehody osobního automobilu. 
Nehoda se stala u Zlatého křížku. Vozidlo 
narazilo do domu. Zraněného řidiče ošet-
řili zdravotníci. Hasiči provedli protipožární 
opatření na vozidle, řídili dopravu a místo 
události technicky zabezpečili.

Požár slámy v Budišově

Nehoda na dálnici

Náraz do domu

V MOSTIŠTÍCH ZAČALA 
PŘÍSTAVBA MATEŘSKÉ ŠKOLY

V SYNAGOZE OBNOVUJÍ MALBY

O celou jednu třídu víc bude mít v příštím roce mateřská škola v Mostištích. Sta-
vební práce na její přístavbě a úpravách právě začaly.

Přístavba školky bude stát třináct milionů korun. Město Velké Meziříčí na ni 
získalo dotaci z IROP, která pokryje až devadesát procent uznatelných nákladů. 
Stavební práce provádí firma Atika Lysý a hotovy mají být do půli srpna příštího 
roku. Po dokončení se kapacita mateřské školy zvýší ze stávajících 24 dětí na 47.

Přístavba další třídy mateřské školy nyní probíhá také v Lavičkách, kam 
chodí několik dětí i z Hrbova a Svařenova.

-mars-

Restaurátorské práce ve staré syna-
goze pokračují obnovou sálu. Malby 
v něm pocházejí z konce 17. století.

„S retušemi maleb jsme tak ve dvou 
třetinách. Letos děláme klenbu a řím-
sy,“ uvádí restaurátor Pavel Procházka. 
Klenba celého sálu byla odkryta před 
třemi lety. „Pod silnou vrstvou nátě-
rů se objevila spousta maleb, dokonce 
i desky z Desatera nad svatostánkem,“ 
popisuje dobrodružnou práci restau-
rátor. Do té doby nebyl rozsah maleb 
vůbec znám.

„Práce na celkové obnově synagogy 
potrvají ještě tak 2 až 3 roky,“ infor-
moval architekt Jaroslav Klenovský ze 
Židovské obce Brno a vyjmenoval, co 
vše ještě restaurátory čeká. Budou to 
vchodové dveře, kamenný portál, do-
plnění omítek, osvětlovací tělesa, sva-
tostánek a řečiště. „Uprostřed sálu se 
našly jeho základy, ale přesnou podobu 
neznáme. Bude tedy obnoveno na zá-
kladě analogie z jiných synagog,“ doda-
la referentka památkové péče města 
Lucie Volfová. Martina Strnadová
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Je sobota 26. srpna ráno a parta kama-
rádů z Velkého Meziříčí a okolí ve slože-
ní Radek Coufal, Petr Ambrož, Jiří Pálka, 
Pavel Večeřa, Pavel Sejrek, Jan Mašek, 
Petr Špaček, Jana Ambrožová, Leona 
Pálková, Naďa Randová a Alena Špač-
ková řeší, zda jejich plán pro tento den 
klapne. Cílem je splnit Radku Coufalovi 
jeho „nesplnitelné“ přání a dostat ho na 
vrchol Milešovky. „To je úžasný kopec. Už 
zdálky vyzývá k výstupu. České středo-

hoří nevypadá jako pohoří, je to placka, 
na kterou někdo nasypal sem tam něja-
ký kopec a Milešovka jim dominuje. Měl 
jsem na ni spadeno ještě před úrazem. 
Sliboval jsem si, že někdy se na ni musím 
podívat,“ vysvětluje Radek důvod, proč 
toužil zdolat zrovna Milešovku. A tam se 
jinak než pěšky dostat nedá. „Třeba na 
Praděd se v pohodě dostanu na vozíku, 
ale na Milešovku ne, tam jedině vrtulní-
kem a nebo vynést. Jede tam nákladní la-

novka, ale tou bych jet nemohl,“ vysvět-
luje Radek. „Poslední variantou je prak,“ 
dodává se smíchem Jiří Pálka.

„Den předtím jsme akci odvolali. Po-
časí bylo šílené, předpověď hlásila trvalý 
déšť, bouřky. Měli jsme strach do toho 
jít. I Ráďa nás přemlouval, ať to odpís-
káme, že si nás nechce vzít na svědomí,“ 
popisuje váhání všech Petr Ambrož. Na 
vrchol hory totiž nevede žádná asfaltka 
ani zpevněná cesta. Jen vyšlapaná, mís-

Radka Coufala na královnu Středohoří vynesli 
přátelé, kteří mu tak splnili jeho sen. Bez jejich 
pomoci by se na vrch ve výšce 837 metrů nad 
mořem nikdy nedostal.

VOZÍČKÁŘ RADEK
ZDOLAL MILEŠOVKU I ŘÍP Martina Strnadová

foto: Jana Ambrožová
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ty dost úzká pěšina plná ostrých kamenů, občas i popadaných 
stromů, která je pro vozíčkáře nesjízdná. A chůze v dešti po 
kluzkých kamenech s těžkým nákladem by byla nebezpečná.

Nakonec to riskli a vyplatilo se. Počasí se po dvou hodinách 
vyčkávání a sledování radaru umoudřilo natolik, že vyšlápli 
Milešovku a k ní přidali i výstup na Říp. Neboť symbol české 
národní historie by měl alespoň jednou za život navštívit každý 
správný Čech.

Tak úplně jednoduché to však nebylo. Na Milešovku, kam až 
to šlo, jel Radek na vozíku. A pak přišla na řadu nosítka a ramena 
kamarádů. „Tempo, kterým kamarádi vyšli, bylo vražedné. Bál 
jsem se, aby to nepřepálili, ale vše dopadlo na jedničku,“ říká 
Radek. Nosičů bylo šest, čtyři nesli, dva odpočívali, aby mohli 
střídat. „Dohromady jsme nesli asi 90 kilogramů, ale u hlavy to 
bylo mnohem těžší,“ podotýká Petr. Zbytek členů výpravy nesl 
vozík a staral se o zajištění hladkého průběhu cesty. Ta trvala 
zhruba tři hodiny. Na vrcholu si pak všichni připili šampaňským.

Na Říp (461 m n. m.) jel Radek na vozíku až nahoru, ale ne-
bylo to o nic jednodušší než v nosítkách. „Fyzicky to bylo ná-
ročnější, dva táhli a dva vzadu drželi balanc, aby se Radek ne-
převracel,“ podotýká Petr. „A zpátky taky nic moc, musel jsem 
jet pozpátku, abych z vozíku nevypadl, nezapřu se totiž noha-
ma. Snažil jsem se klukům pomáhat, ale hlavně jsem se musel 
držet jako klíště,“ doplňuje Radek.

Nakonec vše vyšlo a výprava za jeden den zdolala 608 me-
trů převýšení. Užili si to všichni. „Panovala dobrá nálada i na 
černý humor došlo. Třeba když Radek ležel v nosítkách a jeden 

z kamarádů poznamenal: Opatrně s ním, ať z něj neuděláme 
invalidu,“ potvrzuje se smíchem Jiří Pálka. Ze zdaru výpravy se 
radoval hlavně Radek. Před úrazem totiž sportoval, byl aktivní 
a měl rád horskou turistiku. Běhal dálkové tratě, půlmaratony, 
zkusil si i dva maratony. A pak přišel úraz. V lednu roku 2018 
kácel v lese kůrovcové stromy, jeden na něj spadl a bylo po plá-
nech. Půl roku se léčil a smiřoval s tím, že se již nikdy na nohy 
nepostaví. „Začátky byly těžké, ale teď už je to všechno jinak. 
Nejdůležitější je mít kolem sebe rodinu, která mě podporuje, 
a přátele. Pak všechno jde,“ říká spokojeně Radek. Teď je na 
vozíku, ale jinak se toho pro něj tolik nezměnilo. Pořád je aktiv-
ní, plný elánu. Dělá atletiku, oštěp na vozíku a curling. V hodu 
oštěpem vybojoval dva tituly mistra republiky. Sebelítosti roz-
hodně nepropadl. Dívá se na svět optimisticky. Jeho pozitivní 
přístup k životu je inspirující. „Sedět doma u počítače nebo te-
levize, to není nic pro mě. Troufnu si tvrdit, že mám život lepší 
než spousta zdravých lidí,“ hodnotí svou aktuální situaci.

Plán na další výpravu zatím hotový není, ale je celkem prav-
děpodobné, že k něčemu zase někdy dojde. „Když něco upeče-
me, budu rád. Ale spoustu výletů zvládnu i s rodinou. Nemusí 
to být pokaždé tak náročná výprava, jako byla tahle. Každo-
pádně, kamarádi ji měli perfektně zorganizovanou, svůj podíl 
na úspěšné akci měl úplně každý jedinec v týmu. Patří jim za to 
můj obrovský dík. Nesmírně si toho husarského kousku vážím,“ 
zdůrazňuje Radek Coufal.

„Už mám v merku něco dalšího, bude to pro tebe, Ráďo, pře-
kvápko,“ uzavírá Petr Ambrož.
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Poslední manévry, tedy vojenské cvičení, před vypuknutím první světové 
války probíhaly právě u nás ve Velkém Meziříčí. Byla to akce nebývalého 
rozsahu i významu. Poněvadž jím byli přítomni i samotní císaři, rakousko‑

‑uherský František Josef I. a německý Vilém II., nesly i označení „císařské“.

Oznámení o jejich konání od 8. do 
12. 9. 1909 na Velkomeziříčsku 
přišlo na okresní hejtmanství 

v červnu 1909. A nastal shon, rozruch 
a velké chystání – zvláštní výbor usta-
novený na mimořádné schůzi zastupitel-
stva měl vše zařídit pro důstojné uvítání 
vzácných hostů.

Ulice byly rozšířeny odstraněním za-
hrádek a teras před domy, ze Skutče byly 
objednány dlažební kostky nahrazující 
dosavadní dláždění kočičími hlavami; 
ulice osvětlily petrolejové lampy, kostel 
byl opatřen novým nátěrem, opravy se 
dočkala i radnice. Na nádraží byla po-
stavena nová čekárna, došlo na kladení 
nových pražců na trati, silnice od nádraží 
byla nově rekonstruována. Školy a veřej-
né budovy se upravily na kasárny, vojáci 
se ubytovali i do gymnázia. Vlaky bylo 
přivezeno 23 vagónů lůžek, a i tak ně-
kteří vojáci nocovali pod širákem – také 
jich zde bylo přes 60 tisíc!

Stavěly se slavobrány podle návrhu aka-
demického malíře Oldřicha Blažíčka, uli-
ce lemovaly stožáry s girlandami. Město 
propojila nová telefonní síť instalovaná 
mezi panovnickými rodinami, ministry 
a důstojníky. Německý císař měl zvláštní 
linku do Berlína, propojily se okolní zámky, 
zřídila se telegrafická stanice u nás, ale 
i v Křižanově a Jaroměřicích.

Na poště namísto deseti pracovníků 
jich bylo povoláno 60, připravil se zde 
přístavek pro novináře. Všechny silnice 
v celém okrese doznaly vzorné úpravy, 
císařská silnice byla od Jihlavy k nám vy-
asfaltovaná díky německé firmě.

Císaři byli ubytovaní na zámku u hra-
běte Harracha. Sedm pokojů zabral ně-
mecký císař, čtyři pokoje František Josef. 
Vše bylo dozdobeno obrazy a starožit-
nostmi, ač císařský nábytek a potřeby 
císařů sem přivezlo 32 vagónů. Generál-
ní štáb sídlil v nové správní budově vel-
kostatku, byty ve městě byly pronajaty 

nejvyšším vojenským hodnostářům, pro 
příležitostné návštěvníky se zřídily lev-
né noclehárny.

Manévrů se zúčastnili i vyslanci, přijeli 
atašé Německa, Bulharska, Anglie, Fran-
cie, Itálie, Rumunska, Srbska, Španělska, 
Ruska, Turecka, Japonska, Chile a Ame-
rické unie.

Ve stáji čekalo 52 koní pro dvorní pro-
voz, 82 jezdeckých koní pro oba císaře 
a jejich doprovod, 52 koní pro důstojníky, 
32 císařských automobilů bylo zaparko-
váno ve zvláštním stanu.

Hlavní operační prostor byl na východ 
od Jihlavy k Velkému Meziříčí. Vojska 
byla rozdělena do dvou skupin – severní 
se sídlem na zámku v Křižanově, a jižní 
sídlící na zámku v Jaroměřicích. Vrch-
ní velení patřilo arcivévodovi Františku 
Ferdinandovi d’Este sídlícímu na velko-
meziříčském zámku. Vše bylo připrave-
no, mohla začít nová generální zkouška 
na válku.

Zdroj informací:
Ročenka města 

Velkého Meziříčí, 
červen 1999,

zpracovalo muzeum

CÍSAŘSKÉ MANÉVRY:
JAK TO TEHDY BYLO
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PÁTEK 3. 9.
7.45 První němečtí hodnostáři dorazili do města.

SOBOTA 4. 9.
Vrchní velitel severní armády se s celým svým generálním štá-
bem usadil na křižanovském zámku.

ÚTERÝ 7. 9.
Do města dorazilo 40 automobilů, generální štáb, vyslan-
ci a vojenští atašé. Večer zvláštním vlakem dorazil následník 
trůnu František Ferdinand d’Este s doprovodem, na nádvoří 
zámku byl přivítán mnoha významnými osobnostmi, m.j. i nej-
vyšším štolbou hrabětem Kinským.

STŘEDA 8. 9.
Ráno proběhla v kostele svatého Mikuláše mše a kázání br-
něnského biskupa hraběte Huyna. Slavnostní příjezd císaře 
Františka Josefa I. ve 12.30 proběhl za hlaholu zvonů a znění 
hudby. Uvítání císaře zemským hejtmanem hrabětem Sereny-
im zaznělo nejdříve česky a následně německy a bylo spojeno 
s ujištěním o loajalitě obyvatel Moravy, císař poděkoval několi-
ka českými větami, následoval projev v němčině. Poté byl císaři 
představen starosta města Josef Čermák, ten monarchu přiví-
tal českým proslovem a monarcha mu odpověděl rovněž česky. 
Mezi davy jásajících lidí všichni účastníci vítací ceremonie odjeli 
na zámek.

Ten byl podroben největším přípravám a na vše osobně do-
hlížel hrabě Harrach. Byly dokončeny opravy zámeckých budov, 
zřídilo se elektrické osvětlení. Elektřina vedla podzemním ka-
belem z vlastní elektrárny vybudované v panské pile. Ta stála 
v místě dnešního Kauflandu.

Poněvadž meziříčský starosta odmítl císaře vítat německy, 
rozhodli ve Vídni o uvítání Viléma II. v Jihlavě. Proto z Meziříčí 
ve 14 hodin vyjelo více než 20 automobilů s následníkem trůnu 
a s doprovodem směrem k Jihlavě, kam v 16.00 dorazil zvláštní 
vlak s německým císařem. Ten byl oblečen v rakouské gene-
rálské uniformě, následník trůnu zase v generálské uniformě 
pruské. Po vítacích ceremoniích projela kolona jihlavskými uli-
cemi naplněnými především nadšeným německým obyvatel-
stvem. A už v 17.10 minut vjížděly první automobily do Meziříčí. 
U kaple na kopci při vjezdu do města volalo sedm meziříčským 
Němců „Heil“, „Hurrá“, zbývající čeští obyvatelé provolávali 

„Sláva“. Auta zamířila na zámek, za zvuku generálního pochodu 
a vlajících vlajek rakouské i německé přivítal Viléma František 
Josef oblečen v uniformě své gardy s insigniemi pruského pol-
ního maršálka.

ČTVRTEK 9. 9.
Vypukly vlastní manévry. Vojsko se už dva dny rozkládalo na urče-
ná místa. Severní armáda – nepřítel – označená červenými pás-
kami, obsadila vesnice kolem Křižanova, jižní armáda v okolí Ru-
díkova. Tam také přijeli v 10 hodin oba císařové a František Josef I. 
dal znamení k zahájení nepřátelství. Dělostřelci používali tehdy 
vojenskou novinku nepřímého měření. Severní armáda postupo-
vala přes Velkou Bíteš a Velké Meziříčí na jih, jižní armáda obsadila 
Třebíč a Vicenice. Nepřátelství při těchto manévrech pokračovalo 
i v noci, ale císařové měli odlišný program – při večerní hostině cí-
sař Vilém uděloval významným osobnostem vyznamenání, hrabě 
František Harrach obdržel Řád červeného orla II. třídy.

PÁTEK 10. 9.
V zámecké kapli i kostele se konalo rekviem za zemřelou císa-
řovnu zavražděnou 10. 9. 1898 a pokračovalo se v manévrech. 
Boje se přesunuly na východ, hlavní císařský stan byl u obce 
Březky. Severní armáda se po předešlé porážce přesunula 
k Rudě, tam se strhl boj a červení opět prohráli. Ve 14.30 se 
na meziříčském zámku opět konala hostina. V 16.30 odjel císař 
Vilém do Jihlavy a odtud vlakem zpět do Německa.

SOBOTA 11. 9.
Na kopci za Rudíkovem se rozložila severní armáda, jižní stá-
la v sevřeném šiku mezi Třebíčí a Náměští, „boj“ probíhal na 
bodáky. Záhy bylo jasné, že jižní armáda nemá proti sever-
ní žádnou šanci. V 10.15 minut, kdy byl nejlítější boj, dal císař 
manévrům odtroubit. Šéf generálního štábu jízdní divize pat-
řící k poraženým se pokusil o sebevraždu. Po 14. hodině přijal 
císař František Josef I. hlášení o výsledku bojů a po rozloučení 
se starostou a poděkováním za milé přijetí i pochvale zdejších 
silnic z Meziříčí odjel.

Tyto manévry přinesly možnost prvního využití nových vymo-
žeností – velkého množství automobilů, rychlopalných strojních 
pušek, kol a motocyklů, široké telefonní a telegrafní sítě, bez-
drátové telegrafie, pozorovacích balonů, polní kuchyně. Manév-
ry provázelo parné letní počasí přes den, noci už byly podzimně 
chladné. Poslední noc byla obzvlášť dramatická. Dragounský 
pluk z Brna nocoval pod širým nebem na poli pod Spravedlností. 
Koně se splašili a 150 jich utíkalo přes Meziříčí k Jihlavě. Podařilo 
se pochytat sotva polovinu z nich a při krocení se zalíbil hraběti 
Harrachovi jeden odvážný vojín ze Znojma – Leopold Lojka. Stal 
se řidičem hraběte a byl přítomen tragickým událostem v Sara-
jevu v červnu 1914. Ale to už je jiný příběh.

Po zaplacení všech výdajů spojených s manévry a škod způ-
sobených na polích zůstala Meziříčským po manévrech dlouho-
trvající vzpomínka, upravené domy a vzorně opravená silnice.
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Den zdraví, foto: Petr Chňoupek

Den záchranářů, foto: Tina Kárníková

Evropský týden mobility, foto: Petr Chňoupek, Tina Kárníková
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Společenství vlastníků U Statku 2140 ve Velkém Mezi-
říčí chce touto cestou poděkovat firmě pana Pavla Klímy 
za profesionálně odvedenou práci při zateplení bytového 
domu a nové fasády.
Potencionálním zákazníkům, kteří budou o podobné akci 
uvažovat a hledat spolehlivého dodavatele, firmu Pavla 
Klímy jednoznačně doporučujeme pro jeho ochotu, spolu-
práci a kvalitně odvedenou práci jeho i všech zaměstnan-
ců. Vážíme si Vaší práce a ještě jednou děkujeme.

Za společenství vlastníků Jiří Kaňkovský, 
Dagmar Lišková, Marcela Kotenová.

Podpořil Kraj Vysočina 

Občanská poradna Velké Meziříčí, Pod Hradbami 2005/7, 594 01 Velké Meziříčí, tel. 606 021 577
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Den zdraví, foto: Petr Chňoupek
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VZPOMÍNÁMEODEŠLI Z NAŠICH ŘAD
Odešel jsi tiše, jak osud si přál
však v našich srdcích žiješ stále dál.

Dne 9. října 2023 uplynulo 20 roků, 
co nás navždy opustil pan Zdeněk Jaroš 
z Horních Radslavic.

S láskou vzpomínají manželka a děti 
s rodinou.

Nikdy neztratíš někoho, koho máš ve svém 
srdci.
Možná ztratíš jeho hlas, jeho přítomnost…
Ale to, co jsi se od něj naučil, to, co ti po sobě 
zanechal,
to neztratíš nikdy…

Dne 10. října to bude už 5 let, kdy nás ná-
hle opustil pan Lubomír Strnad z Velkého 
Meziříčí.

Kdo jste ho měli rádi, vzpomeňte s námi.
Stále vzpomínají manželka a děti s rodinami.

V neznámý svět odešla jsi spát. Zaplakal ka-
ždý, kdo měl tě rád. Jen vzpomínky zůstanou, 
mnohdy i slza spadne. Láska k Tobě, mamin-
ko, nikdy neuvadne.

Dne 14. 10. 2023 by se dožila 100 roků 
naše maminka, babička a prababička 
Hedvika Budínová z Velkého Meziříčí.

Dne 18. 10. 2023 vzpomeneme 17. výročí 
jejího úmrtí.

Ti, co ji v srdci mají a láskou na ni vzpomínají.

Čas plyne a nevrací, co nám vzal, jen vzpo-
mínky a bolest v srdci zanechal.
Dne 9. října vzpomeneme smutné 6. vý-
ročí úmrtí, kdy nás navždy opustila naše 
milovaná manželka, maminka, babička 
a sestra, paní Zdeňka Lancmanová, která 
se plně věnovala rodině a seniorům. Její 
život byl posláním pro ostatní. Vzpomí-
náme s láskou a moc nám chybí.
Kdo jste ji znali a měli rádi, věnujte jí pro-
sím s námi tichou vzpomínku. Předem 
děkujeme všem. S láskou vzpomínají 
manžel Karel, dcera Julie s rodinou, dcera 
Regina s rodinou, syn Jiří s rodinou, sestra 
Květoslava s rodinou.

Dne 26. 10. 2023 to budou tři roky, co nás 
opustil náš milovaný tatínek, dědeček, 
manžel, pan Jiří Doležal, hasič v. v.

Děkujeme za cestu, kterou jsi s námi šel, 
že jsi byl. Chybíš nám.

S láskou vzpomíná celá rodina.

Ten, kdo Tě měl rád,
toho srdce bolí,
a kdo Tě znal,
ten porozumí.
Chybí Tvá rada,
chybějí Tvé ruce,
ze všeho nejvíce
Tvé upřímné srdce.

Dne 13. října 2023 uplynou dva smutné 
roky, co nás opustil pan Ing. Antonín Jan 
z Mostišť.

Moc nám chybíš.

S láskou a vděčností stále vzpomíná rodina. 
Děkujeme všem, kdo vzpomenete s námi.

Dne 23. října si připomeneme 3. smut-
né výročí úmrtí paní Marie Komínkové 
z Velkého Meziříčí.

S láskou vzpomínají manžel a děti 
s rodinami.

Miloslav Drápela, Velké Meziříčí, 74 let, 29. 8. 2023
Ludmila Pospíšilová, Velké Meziříčí, 77 let, 
30. 8. 2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a zná-
mým za účast a projevené kondolence při 
posledním rozloučení dne 8. 9. 2023 s paní 
Ludmilou Pospíšilovou z Velkého Meziříčí.

Zarmoucená rodina
Anna Rumlerová, Oslavice, nedožitých 80 let, 2. 9. 2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne 
7. 9. 2023 s paní Annou Rumlerovou z Oslavice.

Zarmoucená rodina
Růžena Šoukalová, Oslavice, 77 let, 3. 9. 2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne 
11. 9. 2023 s paní Růženou Šoukalovou z Oslavice.

Zarmoucená rodina
Jana Čermáková, Velké Meziříčí, 72 let, 3. 9. 2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne 
9. 9. 2023 s paní Janou Čermákovou z Velkého Meziříčí.

Zarmoucená rodina
Yvona Maloušková, Velké Meziříčí, 92 let, 6. 9. 2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne 
15. 9. 2023 s paní učitelkou Yvonou Malouškovou z Velkého 
Meziříčí.

Dcera Radka s rodinou
František Necid, Osová Bítýška, nedožitých 86 let, 12. 9. 2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne 
21. 9. 2023 s panem Františkem Necidem z Osové Bítýšky.

Zarmoucená rodina
Jaroslav Merta, Jívoví, 70 let, 13. 9. 2023
Děkujeme všem příbuzným, přátelům a známým za účast 
a projevené kondolence při posledním rozloučení dne 
22. 9. 2023 s panem Jaroslavem Mertou z Jívoví.

Zarmoucená rodina
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SOUKROMÁ 
INZERCE

Toužíte po
nové koupelně?

P O R A D Í M E N AV R H N E M E D OV E Z E M E

www.maro.czkoupelnyvm@maro.cz778 531 326

Pod Hradbami 2002/1
Navštivte naše koupelnové studio ve Velkém Meziříčí
 Rádi Vás uvidíme.

Akce platí pouze do 31. 10. 2023.

3D návrh koupelny zdarma

Koupím historický moto-
cykl nebo moped možno 
i nekompletní, díly aj. Tel.: 
774 746 668

Koupíme nemovitost ve 
Velkém Meziříčí a okolí, dům, 
byt, st. pozemky, pole, lesy, 
i v exekuci, platba v hotovosti. 
Tel.: 605 054 470

Provádím veškeré malířské 
a natěračské práce.
Tel.: 605 054 470

Koupím pozemek – zahradu 
v oblasti Velkého Meziříčí.
Tel.: 777 732 777

Koupím truhlářskou srovná-
vačku / hoblovku / s protaho-
vačkou KDR nebo ROJEK.
Tel.: 774 707 147

Koupím motocykl Simson 
Enduro nebo Electronic nebo 
MZ ETZ 150/250 nebo Jawu 
350/632-640.
Tel.: 775 240 360

Provádíme rekonstrukce 
bytového jádra, zednické prá-
ce a stavební práce.
Tel.: 777 700 901

Nabízíme těžbu dřeva harves-
torem, ruční těžba, vyvážení 
dřeva, odvoz a výkup dřeva. 
Možnost i za odvoz dřevní 
hmoty. Tel.: 731 457 371

Prodám palivové dřevo 
(štípané). Tel.: 605 054 470

Koupím byt ve Velkém Me-
ziříčí – Velké Bíteši. Tel.: 
777 732 777

Vykupuji kulatinu i dřevo „na 
stojáka“, které pokácíme, od-
voz zajištěn. Tel.: 731 457 371

Koupím československé 
dukáty aj. zlaté mince. 
Tel.: 778 080 060

Dobrý den, mám zájem o kou-
pi garáže ve Velkém Meziříčí 
a blízkém okolí. Pokud zvažu-
jete prodej garáže, prosím, za-
volejte mi. S případným vyklí-
zením rád pomůžu. Případně, 
jako odměnu za doporučení 

prodávajícího nabízím 5000 Kč. 
Děkuji. Tel.: 608 368 532

Koupím staré hračky, šlapa-
cí autíčka, pivní lahve s ná-
pisem, plechovice od olejů, 
motocykly a součástky k nim. 
Tel.: 732 400 672. Děkuji

Prodáváme 20 týd. kuřice, 
nesou. Celoročně prodává-
me levnou směs pro nosnice 
a králíky, nyní 25 kg za 320 Kč 
(prodáváme od 9 do 19 hodin 
vždy po telefonické domluvě). 
Dále prodáváme kulaté balíky 
kvalitně usušeného sena, prů-
měr 160 cm. Seno je v bio kva-
litě. Tel.: 737 477 773, Hrbov 42 
www.novotny -hrbov.unas.cz.

Prodám štípané dřevo – dub, 
buk, smrk, borovice. Doprava 
zajištěna. Tel.: 731 457 371.

Koupím vojenskou výstroj 
např.: vysouvací nože, tropic-
ké klobouky, oblečení pískové 
zelené, modré barvy, kanady 
boty okované -plátěné, mas-
káče, muniční bedny, bundy 
s kožichem, ruksaky. Na-
bídněte cokoliv i poškozené! 

Volejte nebo prozvoňte na 
tel.: 732 400 672. Děkuji

Sečeme všem, úpravy zahrad. 
Tel.: 777 700 901

Prodám suché palivové dře-
vo, smrkové cena od 1 090 Kč 
za metr. Nabízíme i pře-
pravu dlouhé kulatiny. Tel.: 
605 054 470

Kominictví Gašpar Velká Bí-
teš, provádí povinné kont-
roly a čištění komínů dle nv. 
34/2016sb., dále vložkování, 
frezování, stavby a opravy 
komínů. Kontaktní osoba To-
máš Gášpár, tel.: 731122615.

Prodám hezký, světlý byt 
2 + 1 s balkonem, sklepem 
a nádherným výhledem. Byt 
je o podlahové ploše 58 m², ve 
4. (posledním) patře cihlové-
ho domu bez výtahu, na ulici 
Bezručova ve Velkém Me-
ziříčí. Více informací lze zís-
kat telefonicky nebo písem-
ně. Tel: 776 031 697; e -mail: 
romicak@seznam.cz

Hledám paní na úklid 5 hodin 
denně PO -PÁ, 110 Kč/h.kon-
takt: 725 265 177.
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Inovace bez legrace.   
 

 

Vítáme vás v našem exkluzivním rozhovoru s Vice presidentem NKT s.r.o. pro Českou republiku,   
Ing. Alešem Dohaničem.  

Jak byste popsal jedinečnost NKT ve světě energetiky? 

Jako NKT máme vynikající pověst u všech evropských energetických společností. Dokážeme udržet 
vysokou úroveň kvality našich dodávaných kabelů. I když nejsme hlavním dodavatelem na trhu HFFR 
(Halogen free, flame retardant – Bez halogenových, plamen nešířících)  kabelů v České republice        
a Slovensku, máme stabilní pozici u výrobců nosných systémů pro tyto typy kabelů. Nyní máme za 
sebou velký projekt Phoenix a čeká  nás další, Wind.  

To zní jako doba zásadního růstu a rozvoje pro NKT s.r.o. Můžete nám, prosím, více říct o projektu 
PHOENIX a jeho významu pro firmu? 

Samozřejmě, projekt PHOENIX byl pro nás klíčovým krokem směrem k budoucnosti. Probíhal               
v posledním období a naším cílem bylo plnit potřeby základního pilíře naší skupiny, což je přechod   
na tzv. zelenou energii. S tím přicházely rostoucí požadavky našich zákazníků v oblasti energetiky. 

Co konkrétně obsahovala tato adaptace ve Velkém Meziříčí? 

V rámci tohoto projektu byl vybudován kompletní výrobní tok pro kabely kategorie velmi vysokého 
napětí do 220kV. To zahrnovalo instalaci nové technologie a přizpůsobení našich výrobních procesů 
novým potřebám. Rovněž bylo nutné postavit zcela novou budovu zkušebny pro kabely velmi 
vysokého napětí, která je jedinečná a přispívá kvalitě našich výrobků.   

Čím je tato zkušebna tak výjimečná?  

Díky svým technickým parametrům je v České republice nesrovnatelná. Nikdo jiný zde nedokáže 
provést zkoušky a citlivou diagnostiku na VVN kabelech o délce až 3 km. Byla postavena na základě 
know-how, kterým NKT disponuje v našich sesterských závodech. Zásluhou práce externí expertní 
skupiny jsme dosáhli vynikajících výsledků měření specifických pro tuto zkušebnu.  

 

 

 

 

 

 



INZERCE www.velkomeziricsko.cz 21

Výrobní projekt s pracovním názvem "Wind" (vítr) zní také zajímavě. Můžete nám více sdělit            
o tomto projektu a jeho cílech? 

Projekt "Wind" byl zahájen v březnu tohoto roku a je zaměřen na investici do nové izolační linky od 
společnosti Troester, která je světovým leaderem v tomto oboru. Tento projekt nám umožní pokrýt 
veškeré požadavky našich zákazníků v oblasti kabelů středního napětí. 

Jaké další výzvy vidíte pro budoucnost NKT? 

Vzhledem k trvajícímu konfliktu na Ukrajině a komplikacím            
v dodávkách surovin a energií, bude jedním z našich 
nejdůležitějších úkolů monitorování cen vstupů a kontrola 
nákladů. Současně budeme pokračovat v preferování zelených 
technologií a dále měníme strukturu našich výrobků v souladu      
s cíli "green dealu". To zahrnuje posun k vyšším průřezům MV 
kabelů, větší potřebu stejnosměrných kabelů pro fotovoltaické 
instalace, nabíjecí kabely pro elektromobily a změnu podílu 
silových a signálních kabelů v obytných domech v rámci koncepce 
"chytrý dům." 

 

 

Moc děkujeme za Vaše podrobné informace, pane Dohaniči. Vypadá to, že NKT má před sebou 
velmi vzrušující budoucnost. 

Děkuji za příležitost sdílet naše úspěchy a vizi do budoucnosti. Jsme odhodlaní pokračovat v naší práci 
a přispět k rozvoji energetiky a udržitelných technologií. 
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SOCIÁLNÍ
SLUŽBY MĚSTA 
VELKÉ MEZIŘÍČÍ

DĚJE SE V KNIHOVNĚ
tentokrát na téma
V KONTAKTU

Nejednou jsme psali, a nechceme to tady zbytečně omílat, o široké paletě služeb 
nabízených návštěvníkům. Pokud jsou to čtenáři, potom je k nám lákají knihy. 
Především ty klasické, papírové, co šustí při otáčení stránek. Najdou zde ale také 
na šest stovek audio knih, zrovna jako celou řadu kouzelného čtení, kdy potře-
bují mít po ruce nejen brýle, ale také elektronickou tužku. Noviny a časopisy jsou 
samozřejmostí. Ne tak obsáhlý fond společenských her, jejichž počet se šplhá, 
úměrně velkému zájmu, téměř k pěti stům. Pokud naše hry vidíte na fotografii 
poprvé, zajděte je omrknout do internetové studovny na vlastní oči.

Moderní knihovna je místem setkávání. I ta naše je právě taková. 
Pokud jste s námi V KONTAKTU častěji, jen stěží vás něčím překva-
píme. Je totiž jasné, že to u nás dobře znáte. Opravdu?

Život s dobrými lidmi
Bydlíme v Domě s pečovatelskou služ-
bou. Je tu pro nás připraveno kolem 34 
malých bytů, kde máme svůj vlastní 
starý nábytek a mnoho drobností, které 
nám připomínají náš dřívější život. Byla 
to doba, kdy jsme ještě chodili do práce, 
vychovávali své děti a žili běžným rodin-
ným životem. To všechno už je pryč, to 
prostě bylo a už není.

Náš dům patří radnici a jejím sociálním 
službám. Jsme jim vděčni za péči a říká-
me to při každé vhodné příležitosti. Dnes 
bychom ale chtěli poděkovat lidem, kteří 
se o nás starají přímo v domě. Díky nim 
náš dům rozhodně není starobincem od-
ložených lidí, ale stal se z něj náš nový 
domov. Je samozřejmostí, že za práci, 
kterou pro nás zaměstnanci vykonávají, 
platíme. Sociální práci lze ale vykonávat 
různě, jako vlastně každou jinou profe-
si. My jsme měli štěstí, že se tu sešli lidé 
s dobrým srdcem. Říkáme jim křestními 
jmény a jsme rádi, když mají chviličku čas 
se s námi pozastavit. I oni mají své ro-
diny, své děti a každodenní starosti, ale 
přesto jsou laskaví a ohleduplní. Máme 
je rádi a všem jim děkujeme, ať už dělají 
v našem domě jakoukoliv práci. Nestarají 
se jenom o nás, ale poskytují své služby 
širokému zázemí Velkého Meziříčí a okolí. 
Ale jsou hlavně „naši“.

Všem ze srdce děkujeme,
Vaši klienti DPS Zdenky Vorlové 2001

A ještě jedno místo je obvykle zrakům přicházejících skryto. Druhý snímek vám 
nechává nahlédnout do suterénního divadla, kam může vstoupit pouze dětský 
divák se svou školní třídou. Protože jde o scénu miniaturní, můžeme s klidným 
svědomím napsat, že při představení jsme skutečně… V KONTAKTU.

text: Ivana Vaňková, foto: Josef Hřeben
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Jednotlivé cechy měly svoje zna-
mení, kterými byly označo-
vány cechovní předměty, 
jako byly truhlice, ferule či 
džbány.

Ferule byly od nej-
starších dob od-
znakem úřadu 
nebo spolku. 
Jednalo se 
o dlouhé žez-
lo, na jehož 
vrcholu byla 
u m í s t ě n a 
k r u h o v á 
plocha s na-
m a l o v a n ý m 
či vyřeza-
ným symbo-
lem nebo znakem. 
Byla vlastně oficiálním 
označením konkrétního

cechu a používala se například při ce-
chovních slavnostech a při přijímání no-
vých mistrů. Ve sbírkách máme zastou-
peny ferule sladovnického cechu 
s datací 1741 či stavu tkalcov-
ského, která je zdobena sym-
bolem tkalcovského člunku 
a letopočtem 1740.

Setkat se můžeme také 
s cechovními džbány. Napří-
klad hliněný zelený džbán s da-
tací 1883 zdobený člunky a hře-
beny patřil cechu tkalcovskému. Na 
dalším je pak uveden rok 1797 a dle 
zobrazených atributů náležel cechu 
bednářskému. Navíc je opatřen tímto 

textem: „Já, jakožto potomek po bratrovi 
svém, chci sloužit pánům mistrům bed-

nářským, aby hodně 
pili a mě ve vážnosti 
měli. Pro dobré zdra-

ví panu mistru…“.
Řeznický cech 

je v našem 
muzeu za-
stoupen napří-
klad znakem 
z cechovní 
ko r o u h -
ve. Ta je 
z d o -
b e n a 

dvěma 
lvy drží-

cími řez-
nické seky-

ry zkřížené přes 
sebe. Ještě v 50. le-
tech minulého sto-
letí byl tento znak 
vystaven v řeznictví 
v Komenského ulici.

O tom, že ce-
chovní předměty 
zaujímají v našich 
sbírkách důležité místo, 
svědčí i fakt, že některé z nich 
se objevily na výstavě cechov-

ních památek v Brně v roce 1924. 
Na výstavu, která se konala od 3. srp-

na do 28. října v Moravském umělecko-
-průmyslovém muzeu, zapůjčilo tehdejší 
Krajinské museum ve Velkém Meziříčí 
minimálně čtyři předměty. Tyto exponáty 

se objevily i v tištěném katalogu, jenž byl 
u příležitosti výstavy vydán. Prezentová-

ny tehdy byly 
dvě dřevě-
né ferule 
a dvě cíno-

vé konvice, 
přičemž právě 

tyto nádoby 
můžeme zařadit 
mezi velmi ho-

nosné práce. 
Konvice s le-
t o p o č t e m 
1549 nese 
v y r y t é 
z n a k y 
z á m e č-
n í k ů , 
te s a ř ů , 
kosařů, 
k o v á ř ů 
a kolářů.

U ně-
k t e r ý c h 

předmětů, 
které se do 

muzea dostaly 
v jeho počátcích, 

bohužel nevíme, kdy 
přesně se tak stalo. Ale na-

příklad díky zmíněnému katalogu 
výstavy dokážeme určit, že dané před-
mětu tu byly již v roce 1924, i když do in-
ventární knihy byly zapsány až o několik 
let později.

Nejdůležitějším předmětem cechu byla 
vždy cechovní pokladnice, které se ří-
kalo matka cechu. Do ní byly vkládány 
nejen peníze, ale také artikule, výuční 
listy, pečetidla a někdy i ferule. Jejím 
otevřením bývalo zahajováno cechovní 
zasedání. V našem depozitáři a v expo-
zicích nalezneme truhlice mlynářského, 

krejčovského, zednického, truhlářského 
a kolářského či punčochářského cechu. 
Často jsou na truhlicích vyvedeny atri-
buty spjaté s oním konkrétním cechem, 
takže v případě mlynářů se jedná o kolo, 
kružidlo a sekyru, pokladnice zednic-
kého cechu je ozdobena motivem troj-
úhelníku a zednického kladiva se lžící. Ve 

většině případů jsou pokladnice opatře-
ny také letopočtem. Například truhlice 
krejčích, která se do muzea dostala da-
rem v roce 1927, nese letopočet 1780.

DÍL 22: CECHOVNÍ PŘEDMĚTY
ZE ZÁMKU
Cechy byly sdruženími jednoho či více řemesel a plnily hned několik funkcí. Dohlížely například na počty 
přijímaných učedníků a také na to, aby byly řádně vykonávány učňovské a mistrovské zkoušky. Sloužily 
rovněž ke zvelebování řemesla, výchově nových nástupců a v neposlední řadě dohlížely na kvalitu výroby. 
V případě potřeby pomáhaly vdovám a sirotků po zemřelých mistrech.

PŘEDCHOZÍ DÍLY 
NAJDETE ZDE MATKA CECHU



SPOLEČNOSTwww.velkomeziricsko.cz24

Příjemné zářijové dopoledne s poníky 
prožili obyvatelé domu s pečovatelskou 
službou, domova pro seniory i děti ze 
skupiny Rarášek.

Shetlandští mini poníci Lexík a Puntík 
dokázali rozzářit oči seniorů i dětí během 
první chvilky. Setkali se s nimi v parčíku 
za domem s pečovatelskou službou na 
ulici Zdenky Vorlové.

„Přijeli k nám z jezdeckého centra 
v Nové Vsi u Třebíče,“ uvedla ředitelka so-
ciálních služeb města Jana Nachtigalová. 
„V rámci sociálně aktivizační služby po-

řádáme pro klienty třeba kroužky pečení 
chleba, trénink paměti a tentokrát jsme 
připravili něco nevšedního,“ doplnila soci-
ální pracovnice Martina Kalábová a doda-
la: „Jde nejen o kontakt se zvířetem, ale 
i o mezigenerační kontakt s dětmi.“

Ze všeho nejdřív proběhlo seznámení 
s poníky. „Jedenáctiletý Lexík a třináctile-
tý Puntík dnes běžně vozí děti, skáčou na 
závodech. Dřív se tak dobře neměli. Ny-
nější majitel je zachránil před sežráním ze 
zookoutku na Třebíčsku, kde se měli stát 
potravou jiných zvířat,“ popsala Michaela 

Prokešová z jezdeckého centra, která se 
zejména o Lexíka stará od samého začát-
ku. „Chodíme s nimi i mezi seniory, protože 
oba jsou velmi klidní. Dokonce i k ležícím a ti 
to velmi oceňují, tam většinou vidím nejvíc 
emocí,“ dodala.

Emoce byly i ve Velkém Meziříčí. Se-
nioři byli potěšeni a zajímali se o všech-
no možné. Zejména zda si můžou poníky 
pohladit a dát jim pamlsek. Na všechno 
došlo. A děti, i ty si dopoledne užily a nej-
odvážnější chlapeček se nakonec i svezl.

Martina Strnadová

PONÍCI PŘIJELI POTĚŠIT NEJEN SENIORY

MEZIŘÍČÍ DARUJE DO AFRIKY 140 KOL
V rámci sbírky Kola pro Afriku pořádané Zdravým městem Velké 
Meziříčí se vybralo přes sto kol. Během pouhých čtyř hodin se jich 
podařilo nasbírat přesně 140, což je o 71 více než v roce 2021.

-tik-

Klientům Domova Kamélie Křižanov se splnil sen, letní dovolenou 
totiž strávili u moře. Na přelomu srpna a září pobývali v přímořském 
resortu Albena na bulharském pobřeží, kam cestovali letadlem.

-red-

KLIENTI KAMÉLIE KŘIŽANOV BYLI U MOŘE
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V neděli 24. 9. hodinu před polednem sloužil v kapli sv. Vác-
lava a sv. Izidora v Hrbově poutní mši svatou velkomeziříčský 
farář P. Jiří Kaňa. Kaple byla velmi slušně zaplněna a plná lidství.

Odpoledne, od 14 hodin, pak hasiči pořádali den otevřených 
dveří v hasičské zbrojnici.
Sv. Václav patří na Moravě mezi nejoblíbenější cizí světce. V Hrbově 

mu je zasvěcena kaple, která byla postavena v letech 1937–1941. 
Brněnský biskup Vojtěch Cikrle 6. října 1996 zasvětil oltář právě 
sv. Václavovi a do oltáře vložil ostatky tohoto světce, které věno-
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Petr Chňoupek

KÁVA OD SRDCE VYBRALA 
TÉMĚŘ 280 TISÍC KORUN
Letošní ročník Kávy od srdce byl vě-
novaný třináctileté Terezce Dovicové. 
Během tří dnů se díky dobrotám, kávě, 
limonádám a podobně podařilo vybrat 
celkem 277 890 korun. Terezce finan-
ce pomohou uhradit neurorehabilitace 
v rehabilitačním centru Sarema, kam 
třikrát do roka dojíždí.

Káva od srdce získala Cenu veřejnos-
ti Gratias Tibi, jejíž vyhlášení proběhlo 
v úterý 26. září.

HRBOVŠTÍ SLAVILI SVATOVÁCLAVSKOU POUŤ

Dne 26. října 2023 by se dožil devadesáti let vzácný člověk, šlechtic krví i duchem, 
filantrop, hrabě František Podstatzky ‑Lichtenstein. Zasloužil se o obnovu varhan 
v kostele Nanebevzetí Panny Marie v Netíně a založil nadační fond, který pomáhá 
zdravotně postiženým, handicapovaným, vážně nemocným, seniorům a sociálně 
slabým lidem v Kraji Vysočina.

Tina Kárníková
Za Nadační fond Františka Podstatzky -Lichtensteina

Hana Sklenářová a Jaroslav Pavlas
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Jan Šimáček a fotbalové Velké Meziříčí, 
toto spojení funguje už několik let. S tre-
nérem A týmu jsme si povídali, jak jinak 
než o fotbale, v útulných prostorách pří-
mo na hřišti U Tržiště. Jan Šimáček má za 
sebou nejen úspěšnou hráčskou kariéru, 
ale daří se mu i na postu trenéra. Ač není 
rodákem z Velkého Meziříčí, ve městě nad 
Oslavou a Balinkou už je doma.

S fotbalem jste začínal v Pardubicích a dotáhl jste to až do 
první ligy v týmu Slovácka. Můžete nám tu cestu přiblížit?
Ano, s fotbalem jsem začínal v Pardubicích. Když jsem skončil 
v dorostu, trenér Pulpit si mě vytáhl do áčka. Tam jsem se ze 
začátku hledal, ale pak si to sedlo. Za nějaké tři roky začaly mít 
Pardubice nějaké finanční problémy. Nakonec to dopadlo tak, 
že se licence prodala do Sokolova. V té době už někteří hráči 
měli nabídky z vyšších soutěží a na mě přišla nabídka ze Slo-
vácka. Klub se stěhoval do Sokolova a já na druhou stranu na 
východ.
Slovácko považujete za vrchol svojí fotbalové kariéry?
Stoprocentně. Byl to pro mě velký skok. Na Slovácko jsem při-
šel, když měl klub trochu problémy, sestoupil z první ligy. Při-
šel nový majitel a znovu se to nastartovalo. Byl tlak na návrat 
do první ligy, o ten jsme přišli až v posledním kole s Příbramí. 
Další rok se udělaly velké změny v kádru, přišel trenér Jurke-
mik, ale s ním to vůbec neladilo. Jako člověk byl skvělý, ale jeho 
tréninkové jednotky už takovou kvalitu neměly. To bylo znát na 
výsledcích. V zimě přišel trenér Mazura a výsledkově jsme se 
zvedli. Na postup to nestačilo, ale Čáslav, která postoupila, na-
konec dala licenci na prodej a koupilo ji Slovácko a od té doby 
je v první lize. Já tam vydržel ještě půl roku a pak jsem odešel 
do Jihlavy.
Jihlava tehdy byla ambiciózní klub a se snahou postoupit do 
nejvyšší soutěže. Jaké to tam bylo?
Po podzimu byla na první místo velká bodová ztráta. Přes zimu 
se udělala reorganizace kádru. Jaro se povedlo a k postupu nám 
chybělo hrozně málo. Další podzim nám opět nevyšel a jaro se 
vlastně už jen dohrávalo. Konec této sezony jsem dohrával se 
zánětem plic, špatně se mi dýchalo. Letní přípravu jsem vůbec 
neabsolvoval a bylo mi naznačeno, ať si hledám něco jiného.
Takže jste se vydal po šestsetdvojce na východ?
Ještě mě čekala krátká zastávka v HFK Olomouc. Odehrál jsem 
tam celý podzim, a dokonce jsme po podzimu třetí ligu vedli. 
Jenže i tady postihly klub nějaké finanční problémy a já se vrátil 
do Jihlavy, kde jsem trénoval s béčkem. A pak mi zavolal kama-
rád, se kterým jsem hrál už na Slovácku i v Jihlavě, ať jdu hrát 
do Velkého Meziříčí. A já šel. Šel jsem s tím, že tam odehraji jaro 
a pak že půjdu zase někam jinam, ale jsem tady už dvanáct let.
Dlouhá léta jste tady odehrál na trávníku a najednou jste se 
ocitl za postranní čárou na lavičce jako trenér. Jaká je to změ-
na pro fotbalistu?
Když jsem tady začal hrát, bylo mi nabídnuto, jestli tady nechci 
zůstat a trénovat nějakou přípravku. Po půl roce jsem kývnul 
na to, že tady budu jako hráč i jako trenér přípravky. Trenéřina 
mě baví. Mládež trénuji pořád. Dokonce jsem jeden čas mu-
sel trénovat několik kategorií najednou, trenérů v té době bylo 
málo. Před třemi roky nastala změna u áčka, kdy Libor Smejkal 
jako trenér skončil a předseda Petr Ostrý oslovil mě, jestli ne-

chci trénovat. Zrovna jsem byl po nějakém zranění, byl jsem ta-
kový otrávený a už se mi ani moc hrát nechtělo, tak jsem mu na 
to kývl. Teď se mi ale chuť do fotbalu zase vrátila, a tak když je 
možnost, rád si za béčko nebo za céčko chodím kopnout. Třeba 
béčko, to je dneska o mladých klucích a já si s nimi rád zahraji, 
aspoň se cítím mladý.
Na jaře se stalo, že Velké Meziříčí sestoupilo z MSFL. Přes 
léto došlo na nějaké změny, ale zatím se v divizi výsledkově 
nedaří. Co s tím?
Ambice vrátit se do MSFL jsme určitě neměli. Už během minu-
lé sezony jsme řešili spoustu problémů, odchody, přišla řada 
zranění, dovolené, přístup hráčů apod. Kvalita kádru nakonec 
nebyla i tak špatná a při troše štěstí se dala MSFL udržet. Roz-
hodující bylo to, že jsme hodně gólů obdrželi v posledních mi-
nutách zápasů. Mrzí mě to, ale nedá se nic dělat. Jsme nohama 
na zemi. Jak už jsem říkal, odešla spousta hráčů, které se ne-
podařilo nahradit. Letos v první části letní přípravy jsme řešili 
opět velké personální změny, kdy nám z kádru odešlo devět 
hráčů, z toho pět ze základu. Nebyly varianty, jak je nahradit. 
Něco se sice povedlo, ale ne v takové kvalitě. Větší šanci dostá-
vají místní odchovanci. Uvidíme, jak to půjde. Hodně nám chybí 
góly Antonína Plichty, teď máme velký problém se střílením 
gólů. Skončili místní Patrik Mucha, odešel nám Martin Puža, 
který se pracovně našel v Lichtenštejnsku, do Jihlavy se vrátil 
Tomáš Franěk, dlouhodobě je zraněn Radim Šuta, zranění jsou 
i Marek Lokvenc a Patrik Chalupa. Když se to pak sečte, jsme 
tam, kde jsme. Na začátek sezony jsme dostali týmy, které 
loni hrály hodně nahoře, a teď nás čekají týmy na nižší úrovni 
a s nimi už musíme body získávat.
Počítáte tedy s tím, že přes zimu kádr posílíte?
Určitě by měla být snaha nějaké hráče získat a doufám, že se 
na tom bude pracovat. Vsadili jsme na stávající kádr a zatím to 
ta úplně nejlepší volba není.
Dorost ve Velkém Meziříčí je na docela slušné úrovni. Rýsují 
se v něm už nějaké kvalitní posily po A tým?
Dorost tady hrál krajský přebor, loni ho vyhrál a vykopali si di-
vizi. Rozhodnutí, zda divizi budeme hrát, jsme nechali na nich 
a řekli, že to chtějí zkusit. Kluci tam získají cenné zkušenosti, 
které jsou k nezaplacení. Skvělé je, že teď máme tři družstva 
dorostu. Někteří dorostenci si to už občas zkusí i za chlapy. Ur-
čitě u některých je předpoklad, pokud na sobě budou pracovat, 
že se do kádru A týmu můžou dostat.
Když to shrneme, to že Velké Meziříčí na jaře sestoupilo, ne-
lze brát jako tragédii, ale spíše jako nový impuls?
Tragédie to určitě není. To, že jsme o soutěž níž, je samozřejmě 
cítit, už to není to, na co jsme osm let byli zvyklí, ale nedá se 
nic dělat. Musíme během podzimu uhrát co nejvíce bodů a přes 
zimu adekvátně posílit, abychom se pak nestrachovali i o divizi. 
V tomto krásném areálu by byla škoda hrát jenom kraj.

KAMARÁD ŘEKL: POJĎ HRÁT DO VELKÉHO MEZIŘÍČÍ

JÁ ŠEL A UŽ JSEM 
TU DVANÁCT 
LET

PETR CHŇOUPEK
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Úderem osmnácté hodiny do velkého 
sálu Jupiteru začali postupně vcházet 
studenti, kteří přišli zahájit své taneč-
ní kurzy. Těch je dohromady 11 a poté 
následují 2 prodloužené, bílá (28. října) 
a barevná (2. prosince).

Večer tradičně zahájila Vlasta Burya-
nová z taneční školy Starlet Brno, která 
kurzy vyučuje a odchovala již spoustu 
výborných tanečníků a tanečnic. Sou-
částí hodin jsou i základy slušného cho-
vání ve společnosti (etikety). „Letošní 
„úroda“ je velmi bohatá a je vás více než 
normálně. My to však zvládneme a kurz 
půlit nebudeme,“ řekla při zahajování 
Vlasta Buryanová.

Tina Kárníková

Oblečme se do Puntíků a zbavme lidi 
předsudků, to je motto Puntíkového dne, 
který se u příležitosti Světového dne 
psoriázy každoročně koná na podporu 
pacientů s lupénkou.

Přijďte se i letos naladit v neděli 
22. října do Puntíků. Na plácku Středis-
ka volného času Dóza bude od 13:00 do 
16:00 připraven program a soutěže pro 
malé i velké. V 15:00 pak utvoříme jeden 
veliký lidský puntík. Nikdo by se svým 
onemocněním neměl zůstat sám.

Gabriela Doleželová

TANEČNÍ JSOU ZAHÁJENY

PODPOŘTE PACIENTY 
S LUPENKOU V RÁMCI 
PUNTÍKOVÉHO DNE

DEN TIC VE VELKÉM MEZIŘÍČÍ SE BLÍŽÍ
Den turistických informačních center je za dveřmi. Uskuteční 
se ve středu 25. října od 8 do 17 hodin.Těšit se můžete na kvízy 
a otázky, které se budou týkat Velkého Meziříčí a jeho okolí. 
Hádanky budou pro velké i malé. Ti nejmenší dostanou obrázky 
na vymalování. Získát můžete dárečky a sladké. Těší se na vás 
Turistické informační centrum Velké Meziříčí.

V SYNAGOZE NATOČÍ PODCAST
Podcast Michala Stehlíka a Martina Grosmana Přepište dějiny 
se uskuteční 18. října od 18 hodin v netradičních prostorách 
nové synagovy ve Velkém Meziříčí. Zaměří se na židovské dě-
jiny širšího regionu včetně právě Velkého Meziříčí. Řeč dojde 
i na rodáky města. Speciálním hostem bude Albert Kubišta.

-tik--tik-
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Petr Chňoupek

Z RADSLAVIC OKOLO CELÉ ZEMĚKOULE
Drobný rolník z Dolních Radslavic Antonín Slabý šel do války 

přes Jihlavu a domů se vracel přes Vladivostok a Kanadu. 
Po válce žil a hospodařil dál v Dolních Radslavicích. Pojďme se 
seznámit s jeho osudem.
Antonín Slabý se v Dolních Radslavicích narodil v domě číslo 
popisné 18 (tento dům dnes už nestojí, místo něj stojí dům 
číslo popisné 35, z původního domu se dochovala stodola), 
a to 26. března 1886. Otcem budoucího legionáře byl domkář 
František Slabý (narozen 13. října 1842 v Dolních Radslavicích, 
zemřel 20. září 1921 v Dolních Radslavicích), který byl synem 
domkáře Tomáše Slabého a jeho ženy Františky, rozené Slád-
kové. Matkou Antonína byla druhá manželka Františka Slabého, 
služka z Velkého Meziříčí Františka (narozena 8. listopadu 1853 
v Mostištích, zemřela 9. března 1906 v nemocnici v Třebíči), 
dcera čtvrtláníka z Mostišť Antonína Bílka a jeho ženy Fran-
tišky rozené Havlíčkové. Brali se 15. června 1880. Jeho první 
manželka Anna, rozená Navrátilová z Mostišť, zemřela ve věku 
třiceti let na zápal plic 7. května 1880.
Antonín měl osm sourozenců. Z prvního otcova manželství 
to byli Anna, František, Stanislav a Marie a z druhého pak Jan, 
Františka, Emílie, Ludmila, Albína a Anežka.
Do války, podobně jako většina mužů z tohoto kraje, šel s jih-
lavským 81. pěším plukem. Odveden byl 1. února 1915, na 
frontu odešel 18. března 1915. Už 2. dubna 1915 padl v Kar-

patech (u Výravy na východním Slovensku) do ruského zajetí. 
Dobu zajetí trávil v Rasskazovu v Tambovské gubernii. Tam 
pracoval v mlékárně na velkostatku generála Frolova. Tam se 
také 16. dubna 1918 přihlásil do legií. Přijat byl o den později 
a zařazen k 9. střeleckému pluku „Karla Havlíčka Borovského“. 
S tímto plukem bojoval na povolžské frontě u Simbirsku, Niko-
lajevska, Volska či Buguruslanu, poté se s ním podílel na obra-
ně magistrály v úseku Kungur – Šumicha – Kansk.
Domů z Ruska se pak vracel na lodi Protesilaus, která z Vladi-
vostoku vyplula 8. června 1920 a zamířila na východ. Zakot-
vila v přístavu Vancouver a dále se pak transport pohyboval 
po souši, přejel celou Kanadu a v Quebecku se znovu nalodil 
a vyplul směr Evropa. Do německého přístavu Cuxhaven dora-
zil 1. srpna 1920. Hned druhý den, 2. srpna 1920, byl Antonín 
demobilizován.
Vrátil se domů do Dolních Radslavic. Z rodného hnízda už té-
měř všichni sourozenci vylétli. Na čísle popisném 18 tak zů-
stal s otcem jen Antonín a jeho sestra Albína. V roce 1921 otec 
zemřel a Antonín převzal skromné rodinné hospodářství. Dne 
13. června 1922 se v Brně u sv. Tomáše oženil. Bral si Marii Ne-
dvědovou (narozena 8. ledna 1896 ve Velkém Meziříčí) žijící ve 
Velkém Meziříčí číslo popisné 542 (Samota Křenice). Byla dce-
rou rolníka Jana Nedvěda a jeho ženy Františky, rozené Grego-
rové z Velkého Meziříčí.

HRDINOVÉ
Velké Meziříčí má bohatou historii, do které se zapsala 
nejedna osobnost. Na některé se ovšem zapomíná. Mezi 
takové patří i legionáři. V našem seriálu chceme připome-
nout osudy některých z nich.

Petr Chňoupek

Foto z archivu Milady Kravalové, vnučky
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Zdroj textu: turistikavm.cz
V polovině 19. století bylo v židovské 
obci přes 1100 obyvatel. Protože sta-
rá synagoga k jejich shromažďování už 
zdaleka nestačila a různé varianty roz-
šíření se ukázaly jako nevhodné, roz-
hodli se postavit novou budovu. Nová 
synagoga byla vystavěna na místě dvou 
(viz tajenka 1) domů, již za hranicemi 
bývalého židovského ghetta. Základ-
ní kámen byl položen 2. 7. 1868 a dne 
7. 7. 1870, tedy za 2 roky, byla budova 
zkolaudována. Autorem projektu byl 
vídeňský architekt (viz tajenka 2) Pro-
kop. Budovu v pseudogotickém slohu 
postavil místní stavitel Václav Roučka. 
Náklady činily 25 tisíc zlatých.

Budova byla postavena z neomítnutých 
červených a v menším množství černých 
cihel. Okna byla zdobena barevnými (viz ta-
jenka 3) se symbolem Davidovy hvězdy 
a ve dvou omítnutých pruzích nad vcho-
dem byly umístěny (viz tajenka 4) citáty 
z Bible. Vnitřek synagogy odpovídal již mo-
dernějšímu pojetí, kdy řečniště bylo přesu-
nuto ke svatostánku a lavice byly umístěny 
rovnoběžně, podobně jako v křesťanských 
kostelích. Ženská galerie nesená litinovými 
sloupy obklopovala chrám ze tří stran.

Tajenka z minulého čísla: gotického, 
Tassenberg, ostrohu, trojúhelníkové

Znění tajenky a jméno s bydlištěm 
zašlete do 20. října 2023 na adresu: 
velkomeziricsko@velkemezirici.cz nebo 

poštou či doručte osobně do redakce 
(Budova radnice, přízemí, dveře č. 104).

Výherci: Blanka Movsisjan, Mostiště
Ludvík Cink, Křižanov
František Fic, Jívoví

KŘÍŽOVKA O CENY Autor křížovky: Jaromír Kvíčala

NOVÁ SYNAGOGA
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Text: Marie Ripperová
Foto: Tina Kárníková

MĚSTO POD LUPOU

Navečer 7. 5. 1945 bylo město 
zpacifikováno. Odbojáři popra-
veni, vyhlášeno stanné právo. 
Život ve městě jako by ustal. Ale 
hrozné divadlo mělo ještě jedno 
dějství. Komunista Jindřich Nová-
ček, vedoucí činitel odboje na Vel-
komeziříčsku, kterému se celou 
dobu války dařilo unikat zatčení, 
nebyl mezi popravenými. Tepr-
ve teď ho zmučeného přivezli na 
náměstí, kde byl oběšen na sto-
janu pouliční lampy. S výstražnou 
tabulkou na prsou tam jeho tělo 
viselo i následující den, než se ha-
sičům podařilo ho sejmout. Místo 
označuje pomník, jehož strana 
obrácená k radnici znázorňuje le-
žící hlavu, zatímco druhá strana 
nese seznam všech, kteří zahy-
nuli. Autorem je akad. sochař Jo-
sef Klimeš.

DÍL 82:
POMNÍK NA 
NÁMĚSTÍ

Interaktivní mapa
památek ve městě:

Pomník označuje místo, kde 
byl popraven příslušník od-
boje – komunista Jindřich 
Nováček.



KALENDÁŘ AKCÍ
KINO
Kinosál JC,
Náměstí 17
1., 8. a 26. 10. 2023, 16:00 hodin
Tlapková patrola ve velkofilmu

5. 10. 2023, 19:30 hodin
SAW X

6. 10. 2023, 19:30 hodin
Přízraky v Benátkách

7. 10. 2023, 19:30 hodin
Stvořitel

8. 10. 2023, 18:30 hodin
Němá tajemství

12. 10. 2023, 16:30 hodin
Ženy a život
Zlevněná projekce nejen pro 
seniory!

19. 10. 2023, 19:30 hodin
Jeanne du Barry
Králova milenka

20. 10. 2023, 19:30 hodin
Vymítač ďábla: Znamení víry

22. 10. 2023, 18:30 hodin
Úsvit

25. 10. 2023, 17:00 hodin
Esa z pralesa 2: Světové dob-
rodružství

26. 10. 2023, 19:30 hodin
Vocasy na tripu

27. 10. 2023, 18:30 hodin
Zabijáci rozkvetlého měsíce

29. 10. 2023, 18:30 hodin
4. 11. 2023, 19:30 hodin
8. 11. 2023, 18:00 hodin
Bratři

Změna programu vyhrazena.

Pravidelně aktualizovaný
kalendář akcí

naleznete na webu
www.velkomeziricsko.cz

DIVADLO
4. 10 2023, 19:30 hodin
Velký sál JC
Pardon, pane premiére

7. a 21. 10. 2023, 15:00 hodin
Malá scéna JC
Míček Flíček (LoutkyVM)

22. 10. 2023, 15:00 hodin
Velký sál JC
Honza málem králem

1. 11. 2023, 19:30 hodin
Velký sál JC
Třináct u stolu

14. 11. 2023, 19:30 hodin
Velký sál JC
Jsem doma, zlato!

19. 11. 2023, 19:30 hodin
Velký sál JC
Štěstí

24. 11. 2023, 19:30 hodin
Velký sál JC
Fantastická žena
 
KONCERTY
18. 10. 2023 19:00 hodin
Koncertní sál JC
Lubomír Brabec a Beladona 
Quartet
Koncert v rámci KPH

21. 10. 2023, 19:30 hodin
Jupiter club
Fajtfest v centru
Sál otevřen od 18:00

18. 11. 2023, 19:00 hodin
Jupiter club
Roman Horký & Kamelot

VÝSTAVY
do 12. 11. 2023
Muzeum Velké Meziříčí
Výstava František Harrach

RŮZNÉ
7. a 8. 10. 2023
Dny otevřených ateliérů

12. –14. 10. 2023
Nová synagoga
Charitativní sekáč

18. 10. 2023, 18:00 hodin
Nová synagoga
Přepište dějiny

20. 10. 2023, 18:00 hodin
Obřadní síň radnice
Poezie na radnici

22. 10. 2023, 13:00 hodin
Prostor za Dózou
Puntíkový den

25. 10. 2023, 8:00-17:00 hodin
Radnice Velké Meziříčí
Den TIC

28. 10. 2023, 19:00 hodin
Velký sál JC
Ples v bílém

PŘIPRAVUJEME
13. 12. 2023, 19:30 hodin
Jupiter club
Vánoční koncert, Jakub Smolík

22. 1. 2024, 19:00 hodin
Jupiter club
Zdeněk Izer

30. 1. 2024, 19:30 hodin
Jupiter club
Marian Vojtko a Bohuš Matuš

PŘEDNÁŠKY VGS
Začátek v 16:00 hodin

10. 10. 2023, koncertní sál JC
Týden ve Věčném městě

17. 10. 2023, koncertní sál JC
Tajemství a legendy brněnské-
ho podzemí I.

24. 10. 2023, malá scéna JC
Tajemství a legendy brněnské-
ho podzemí II.

31. 10. 2023, koncertní sál JC
Jarní Nizozemí

HÁZENÁ
14. 10. 2023
9:00 – 15:00
Liga Vysočina starší žáci

15. 10. 2023
9:00 – 14:00
Liga Vysočina minižactvo 5 + 1

21. 10. 2023
11:00, II. liga mladší dorostenky
13:00, I. liga ženy
15:00, II. liga starší dorostenky
17:00, II. liga muži
19:00, I. liga starší dorostenci

22. 10. 2023
9:00
Liga Vysočina starší žákyně

HOKEJ
Zimní stadion
Velké Meziříčí
4. 10. 2023, 18:00 hodin
HHK Velké Meziříčí – Hokej 
Vyškov

11. 10. 2023, 18:00 hodin
HHK Velké Meziříčí – SHKM 
Baník Hodonín

14. 10. 2023, 17:30 hodin
HHK Velké Meziříčí – Draci 
Šumperk

28. 10. 2023, 17:30 hodin
HHK Velké Meziříčí – AZ Havířov

1. 11. 2023, 18:00 hodin
HHK Velké Meziříčí – Technika 
Hockey Brno


